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El secretari d’Estat d’Afers 
Europeus, Landry Riba, va 
ser l’encarregat de tancar les 
XXII Jornades de la SAC i 
ho va fer defensant un futur 
acord d’associació que al seu 
entendre aportarà més sobi-
rania, més seguretat jurídica 
i més cooperació, “tres ele-
ments que han d’ajudar-nos 
a diversi!car l’economia”. I és 
que això és el que fonamen-
talment es busca amb l’acord 
d’associació, “un instrument” 
a disposició del teixit empre-
sarial i de les administracions 
per poder diversi!car l’econo-
mia i fer d’Andorra “un país 
més resilient, més integrat 
en l’àmbit proper i generador 
d’oportunitats per a tots”.

Riba, que va agrair a la 
SAC i a la CEA l’impuls d’un 
fòrum de debat on poder 
abordar un tema tan “cab-
dal” per al futur del país com 
és el de l’acord d’associació, 
va defensar que la incorpo-
ració del cabal comunitari, 
“de l’acordat en la negociació 
no de tot”, a l’ordenament 
normatiu nacional aportarà 
més seguretat jurídica i e!-
ciència a la vegada que “ens 
permetrà guanyar con!ança 
en el país”. A més, el secretari 
d’Estat va destacar que tam-
bé “podrem avançar-nos” i 
“participar” en l’elaboració de 
futures normatives.

Així mateix, Riba va voler 
desmentir la idea que quan 
es parla d’adoptar cabal co-
munitari es perd sobirania, i 
va recordar que des del 1990, 
amb l’acord duaner ja s’està 

incorporant normativa feta 
a Brussel·les. En aquesta lí-
nia, va recordar que l’acord 
preveu la creació d’un comitè 
mixt que permetrà “asseure’s 
amb la UE al mateix nivell, de 
tu a tu, per discutir sobre els 
àmbits previstos en l’acord”, 
un fet que per a Riba “ens 
dona més sobirania” perquè 
es disposarà d’un fòrum que 
!ns ara no es tenia.

El secretari d’Estat d’Afers 
Europeus va recordar que en 
l’acord d’associació s’inclou 
un capítol d’àmbits de coo-
peració que van més enllà de 
les quatre llibertats que han 
de garantir l’accés al mercat 
interior i que donaran la pos-
sibilitat de participar en una 
vintena de programes euro-
peus als quals amb l’acord de 
cooperació del 2004 no es po-
dia accedir. En aquest sentit, 
Riba va incidir que s’està ana-
litzant el cost-oportunitat de 
cada un dels programes per 
determinar els que poden in-
teressar.

XXii Jornades de la sAc

Landry Riba durant la seva intervenció.

facundo santana

Un acord que aportarà més 
sobirania, més seguretat 
jurídica i més cooperació

La família Riberaygua Sasplugas comunica 
la defunció de qui fou 

ESTER SASPLUGAS CAPDEVILA
Que va morir el 29 de novembre del 2021, als 90 anys, 

a Andorra la Vella
El funeral tindrà lloc avui, 1 de desembre del 2021, en la més estricta 

intimitat per prevenir la propagació del SARS-CoV-2

Podeu deixar les vostres mostres de condol accedint al codi QR

El conseller general socialdemò-
crata Carles Sánchez ha entrat 
una pregunta oral a Sindicatu-
ra en relació amb el ministeri 
d’Afers Socials, Habitatge i Jo-
ventut. En aquest sentit, el con-
seller general ha demanat pels 
recursos humans amb els quals 
compta aquest ministeri per po-
der gestionar els casos que atén i 
quins recursos econòmics té per 
a l’execució de les seves funcions. 

La qüestió es formula arran 
de l’augment progressiu de ca-
sos a atendre pels departaments 
d’aquesta cartera, les funcions 
determinades que tenen cada 
un d’ells i per la situació socioe-
conòmica de persones i famílies 

que s’ha vist agreujada per la cri-
si de la pandèmia de la Covid-19. 
La pregunta haurà de ser contes-
tada pel Govern durant la sessió 
al Consell General prevista per al 
pròxim 9 de desembre.

El PS vol saber quins són 
els recursos d’Afers Socials

consell General

Redacció
andorra la vella

afers exteriors

El Govern informa que els 
ciutadans amb passaport 
andorrà que viatgen amb 
freqüència al Regne Unit (al-
menys quatre cops els dar-
rers dos anys) ja poden regis-
trar-se al servei Registered 
Traveller per utilitzar el seu 
passaport a les portes e-gates 
dels aeroports i de les esta-
cions de tren del Regne Unit 
que així ho permeten. Per a 
les persones que hi van pun-
tualment o no volen fer anar 
aquest servei, les condicions 
de passatge als punts fronte-
rers no han canviat.

Els andorrans 
que viatgen al 
Regne Unit es 
poden registrar

Redacció
andorra la vella

Més enllà de saber qui el va 
encarregar i el va pagar, l’im-
portant és submergir-se en el 
contingut de l’informe sobre 
l’avortament. O dit d’una altra 
manera, convé no quedar-se en 
“l’anècdota” i no fer d’aquest 
assumpte “un culebrón” per 
submergir-se en el contingut. 
Això és el que van expressar i 
van intentar fer ahir el secretari 
d’organització de Progressistes-
SDP, Josep Lluís Donsión, i la 
membre de l’executiva, Elisabet 
Zoppetti, que va remarcar que 
l’informe rati!ca els seus postu-
lats sobre l’avortament. 

“Ens dona la raó”, van a!r-
mar, perquè aporta els argu-
ments necessaris que donen 
suport al que la formació ja 
portava en la professió de fe  del 
2019: la proposta de despenalit-
zació de l’avortament en els tres 
supòsits bàsics que tindrien així 
“un encaix legal dins del país”, 
segons el punt de partida d’SDP. 
I les raons adduïdes a l’informe 
per despenalitzar aquests su-
pòsits al seu parer només com-
portarien la modi!cació dels 
articles 107, 108 i 109 del Codi 
penal, va assenyalar Zoppetti, 
“sense carregar-se ni la Cons-
titució ni el Coprincipat”. Per 
reforçar aquesta tesi, Zoppetti 

es va remetre a la distinció que 
es fa a l’informe entre la fase 
embrionària de la concepció i la 
fase de fetus. Fixant-se en la pri-
mera, va llançar dues pregun-
tes: si a Andorra s’administra la 
píndola del dia després, les do-
nes no poden interrompre l’em-
baràs en la fase embrionària? 
Així mateix, si el Principat té 
una llei de reproducció assisti-

da que contempla la destrucció 
d’embrions sobrants, per què 
les dones no poden interrompre 
l’embaràs en aquesta fase?

Per Donsión, el Govern no 
és prou “valent” per promoure 
el debat sobre la despenalitza-
ció de l’avortament al Consell 
General i l’oposició tampoc “no 
està per a la labor”. D’aquí que 
donin a conèixer la seva posició.  
Sobre la possibilitat de portar el 
tema a referèndum, Zoppetti es 
va mostrar a favor i va remarcar 
que l’Executiu “té por”, raó per 
la qual no ha donat a conèixer 
de manera transparent el con-
tingut d’aquest informe. I Espot 
“fa un Jordi Pujol”, repetint una 
i altra vegada que “això no toca”, 
va concloure Donsión. 

,�INFORME�DE�L�AVORTAMENT�RATIkCA�
els postulats d’SDP, diu Zoppetti 
La despenalització és factible sense tocar ni la Constitució ni el Coprincipat

Partits

Josep Lluís Donsión i Elisabet Zoppetti, ahir a la seu de Progressistes-SDP.

M. P. a.
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andorra la vella

,A�MODIÚCACIË�
de tres articles 
del Codi penal, 
SUÚCIENT�PER�
despenalitzar-lo

Carles Sánchez.
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